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در خیلی از کشورها بلیت تئاتر 
می خرند و به هم هدیه می دهند

در تئاتر به اندازه سینما پول تزریق نمی شود. من 
احساس می کنم تئاتر نیاز به حمایت دارد، چون 
چراغ اندیشــه را از زمان های گذشته در جوامع 
روشن نگه داشته است. الان در خیلی از کشورها 
بلیت تئاتر می خرند و به هم هدیه می دهند؛ آنقدر 
که این مقوله برایشان اهمیت دارد. ما نباید اجازه 

دهیم تئاتر کم رنگ شود. 

مکث

پرفروش ترین رمان فارسی دهه ۷۰

مکث
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تیرماه1400 پیش تولید ســریال بامــداد خمار به 
کارگردانی ابراهیم ایرج زاد، کارگردان فیلم عنکبوت، 
شروع شد و بازیگران اصلی آن هم آنطور که اعلام شده 
بود، ساعد سهیلی، مهرداد صدیقیان و سارا رسول زاده 
بودند؛ ولی بعد از مدت کوتاهــی ایرج زاد از این پروژه 
کناره گیری کــرد. در آن زمان و بعــد از کناره گیری 
ایرج زاد، محمد رحمانیان، نمایشنامه نویس و کارگردان 
تئاتر که فیلمنامه سریال شــبکه مخفی زنان را هم 
نوشته است، کار را با تهیه کنندگی جواد نوروزبیگی 
در دست گرفت و شــروع به بازنویسی فیلمنامه کرد. 
با تغییر کارگردان، بازیگران قبلی از کار انصراف دادند 
و پروژه دوباره وارد مرحله انتخاب بازیگر شد که البته 

به جایی نرســید. دی ماه1401 زمانی که فهرســت 
مجموعه های در حال ســاخت شبکه نمایش خانگی 
توسط ساترا منتشر شد، نام بامداد خمار هم در میان 
این سریال ها به چشم می خورد؛ البته با تغییرات بزرگ. 
این بار نام امیرحسین عسگری، کارگردان فیلم برف، 
به عنوان کارگردان این سریال ثبت شده بود و بازیگران 
آن هم تغییر کرده بودند؛ به جای ساعد سهیلی برادرش 
سینا مهراد بازی می کرد و از میلاد کی مرام و پردیس 
احمدیه هــم به عنوان دیگر بازیگران اصلی ســریال 
اسم برده می شــد؛ اما این دو از بازی در پروژه انصراف 
دادند. بعد از مدتی هم به دلیــل آنچه کندبودن روند 

فیلمبرداری اعلام شده بود، پروژه به کلی متوقف شد.

بهمن ماه گذشته بود که صفحه رسمی 
سریال بامداد خمار از شروع ساخت این 
سریال این بار با کارگردانی نرگس آبیار، 
تهیه کنندگی حسن مصطفوی و بازی 

ترلان پروانه و سینا مهراد خبر داد.
نرگس آبیار که حالا کارگردانی بامداد 
خمار را بر عهده دارد، سریال سووشون 
را هم بعــد از یک ســال فیلمبرداری 
آماده پخش دارد که درواقع نخســتین 
فعالیــت او در حــوزه سریال ســازی 
اســت و پیش از نمایش آن و دریافت 
بازخوردها ســریال دوم را در دســت 

ســاخت دارد. جالب اســت که هردو 
سریال او که خودش هم داستان نویس 
است، اقتباسی از رمان هایی هستند که 
توسط نویسندگان زن نوشته شده اند؛ 
سووشون براساس رمان سیمین دانشور 
و بامداد خمار براســاس رمان معروف 
فتانه حاج سیدجوادی. زمانی که فیلم 
»نفــس« او اکران شــد، نظــر بعضی 
منتقدان این بود کــه به دلیل بازنمایی 
دوره های مختلف زمانی در این فیلم او 
حتما می تواند سریال ساز خوبی باشد و 

حالا واقعا این اتفاق افتاده است.

فیلم ســینمایی »تگزاس۳« به 

کارگردانــی مســعود اطیابی و گزارش2
تهیه کنندگی ابراهیم عامریان به 
سرگروهی پردیس سینمایی هویزه مشهد از دوم 
خرداد اکران می شود. قســمت اول »تگزاس« 
سال1۳97 اکران شد و بیش از 14میلیارد تومان 
فروخت و یک میلیون و 722هزارو4۳تماشاگر 
داشــت. در این فیلم پژمان جمشــیدی و سام 
درخشــانی کــه قبــلا در ســریال تلویزیونی 
»پژمان«)1۳92( و فیلم ســینمایی »خوب، بد 
جلف«)1۳94( به عنوان زوجی کمدی در کنار 
هم بازی کرده و به موفقیت رسیده بودند، برای 
سومین بار در این فیلم در کنار هم ظاهر شدند. 
»تگزاس« داســتان 2دوســت به نام های بهرام 
)پژمان جمشیدی( و ساســان )سام درخشانی( 
است که در برزیل با گروهی خلافکار درمی افتند. 
آلیس )گابریلا پتری( نامزد ساسان است و بعد از 
ماجراهایی که پشت سر می گذارند، همراه ساسان 
و بهرام به ایران می آید. قسمت اول »تگزاس« در 
سال1۳97 دومین فیلم پرتماشاگر سال بود و با 
استقبالی که از آن شد، ســاخت دنباله ای بر آن 

ایده ای پذیرفتنی برای سازندگانش بود.
قسمت دوم این فیلم را هم مثل قسمت نخستش 
مسعود اطیابی ساخت و ابراهیم عامریان تهیه کرد، 
آن هم با حضور جمشــیدی، درخشانی و پتری در 

نقش های اصلی و مهدی هاشمی و ژاله صامتی در 
نقش های مکمل. پس از بازگشت ساسان، بهرام و 
آلیس به ایران، معلوم می شود که مادر ساسان با پدر 
بهرام ازدواج کرده و درضمن خلافکارهای برزیلی در 
ایران به دنبال آنها هستند. این فیلم در سال1۳98 
اکران شــد و بیش از 25میلیارد تومان در گیشــه 
فروش کرد و 2میلیون و406هزار  و 940نفر هم به 
تماشای آن نشســتند. در آن سال میانگین قیمت 
بلیت برای این فیلم حــدودا 10هزارو500تومان 
بود. این فیلم هم در جدول اکران ســال1۳98 در 
جایگاه دومین فیلم پرتماشــاگر سال قرار گرفت، 
درحالی که فیلم هایی مثل »متری شــیش و نیم« و 

»رحمان1400« پشت سرش قرار داشتند.
ابراهیــم عامریان و مســعود اطیابــی به عنوان 
پرفروش تریــن تهیه کننده و کارگــردان تاریخ 
ســینمای ایــران از روز 2خرداد، به پشــتوانه 
فیلم های پرفروشی که در چند سال اخیر با هم یا 
جدا از هم ساخته اند، قسمت سوم فیلمی را اکران 
می کنند که تماشاگران از آن خاطره خوبی دارند 

و احتمالا یکی از پرفروش های سال خواهد بود.
»تگزاس۳« می تواند رقیبی برای »تمساح خونی« 
باشد که تا اینجای سال، پرفروش ترین فیلم گیشه 
بوده. در »تگزاس۳« پژمان جمشــیدی، ســام 
درخشــانی، گابریلا پتري، ژاله صامتی و مهدی 

هاشمی حضور دارند.

یک سریال و چند کارگردان
سریال بامداد خمار بعد از تغییر چندین کارگردان، اکنون توسط نرگس آبیار در حال ساخت است

 »روال عادی«  ادای دین 
مجید مجیدی به تئاتر است

گفت وگو با کیانوش رست، کارگردان نمایش »روال عادی« 

 درگذشت علی اکبر طوفان پناه 

ســید علی اکبر طوفان پناه، بازیگر قدیمی ســینما از دنیا 
رفت. علی اکبر طوفان پناه که از مدتی قبل بر اثر ســکته 
در بیمارســتان بستری شــده بود و بیش از یک ماه را نیز 
در کما گذراند، صبح دیروز، 26 اردیبهشت ماه درگذشت.

علی اصغر طوفان پناه - فرزند این بازیگر - با تایید این خبر 
به ایسنا گفت:  پدرم با 86 سال سن چند وقت قبل به خاطر 
کهولت سن در بیمارستان بستری بود ولی بعد از ترخیص، 
در منزل از ایشان پرستاری می کردیم تا اینکه دچار سکته 
شد و این بار 40 روز در بیمارستان بود تا اینکه به رحمت 
خدا رفت.وی افزود: مراسم تشــییع و خاکسپاری، امروز 
27 اردیبهشت ماه در قطعه هنرمندان بهشت  زهرا برگزار 
می شــود.  پیکر این بازیگر قرار است در طبقه فوقانی مزار 
محمود ایمان نژاد )بازیگر( در قطعــه هنرمندان به خاک 
سپرده شود.این بازیگر که از ســال 1۳86 دیگر در عرصه 
بازیگری حضور نداشت، عمده فعالیتش به سال های پیش 
از انقلاب برمی گردد و بعد از آن نیز در فیلم ها و سریال هایی 
همچون »معصوم«، »بــاغ گیلاس« و »عیــاران« بازی 

کرده بود.

»روال عادی« که اجراهایش را از آخر فروردین شروع کرده، 
نخستین تجربه تهیه کنندگی مجید مجیدی در تئاتر است. 
او که در همه ساخته های خودش هم تهیه کننده نبوده است، 
حالا تهیه کننده نمایشی با گروهی جوان است که در سالن 
چهارسوی تئاترشهر اجرا می روند. روال عادی، نوشته ژان 
کلود کریر، فیلمنامه نویس و نمایشنامه نویس فرانسوی به 
کارگردانی کیارش رُست، داستان خبرچینی از مردم عادی 
اما خبره و باسابقه اســت که با کمیسری تازه منصوب شده 
درباره روند کارش یعنی انتقال اخبار از دیگر شهروندان به 
مقامات، گفت وگو می  کند. کیارش رست در این مصاحبه از 

این نمایش و تهیه کنندگی مجید مجیدی می گوید.

در باره »روال عادی« و شکل گیری اش بگویید.
این نمایش دنباله رو کار قبلی ام، اولئاناســت. دوســت داشتم 
خوانش شخصی خودم را از نمایشنامه ژان کلود کریر روی صحنه 
ببرم. این نمایشنامه 2شــحصیت دارد، من آن را با 4بازیگر کار 
کردم و ســعی کردم خوانش دراماتیک اثر به خوبی به مخاطب 
منتقل شود. می خواستم مسئله ای را برای مخاطب ایجاد کنیم 

که نه تنها در ایران بلکه در تمام دنیا وجود دارد.
متن کریر را به همین دلیل انتخاب کردید؟

بله. آرتو نظریه هایی به اســم من فرهنگی دارد. می گوید آدم ها 
برای اینکه بتوانند قدرت را به دســت بیاورند و برای جابه جایی 
و موازنه قدرت بالا و پایین می شــوند و هیچ کس به شکل ثابت 
در نقطه ای نمی ماند. تلاش من این بود که این مفهوم را در این 

نمایش برجسته کنم.
چقدر در متن تغییر ایجاد شده است؟

من در خوانش شخصی خودم متن را دراماتورژی کردم. منظورم 
از خوانش شخصی این است که من متن را از کلام و دیالوگ به 
یک متن اجرامحور تبدیل کردم. این کار در واقع خلاف پیشنهاد 
متن است. پیشنهاد متن این است که دو نفر پشت میز نشسته اند 
و 40دقیقه با هم صحبت می کنند. من اجرا را مبتنی بر حرکت 
کردم. به این ترتیب که 2بازیگر را در 4بازیگر تکثیر کردم و در 
طراحی صحنه و نور هم تلاش کردم کنش مند حرکت کنم. در 
اجراهای قبلی این اثر فقط 2نفر پشت میز صحبت می کردند که 

البته بسیار اجراهای خوبی بودند ولی من کار خودم را کردم.
این تبدیل دو شخصیت کمیسر و خبرچین برای 
اجرای شما چه کاری می کند که تصمیم گرفتید این کار را 

بکنید؟
هم به فرم کارم کمک می کند و هم این آدم ها شکلشــان مدام 
در حال تغییر است. این تغییر در طراحی لباس آنها هم صورت 
می گیرد. هرچند دوســت ندارم زیاد دربــاره این ایده صحبت 
کنم. چون لذتش به این اســت که تماشاگر برداشت خودش را 

داشته باشد.
شما در این کار طراح صحنه و لباس هم هستید. 

درباره آن کمی  صحبت کنیم.
در طراحی لباس و صحنه از دو رنگ سفید و سیاه استفاده کردم 
که همان تغییر شخصیتی است که به بازیگر اجازه مانور می دهد 
و نشان می دهد این شخصیت ها چطور می توانند در هم تکثیر 
شوند و وقتی در کنار هم قرار می گیرند همان مهره های شطرنج 

را تداعی می کنند.
گفتید اجراهای قبلی این نمایشنامه را دیده اید. 
اجرای دکتر خاکی را هم دیده اید که در سال 89روی صحنه 

رفت؟
بله. آن اجرا هم براساس پیشنهاد متن بود و 2 بازیگر در آن بودند 
که با هم صحبت می کردند. وقتی آن اجرا را دیدم چنان به وجد 
آمدم که با خودم فکر کردم اگر من بخواهم این متن را روی صحنه 
ببرم چطور این کار را می کنم؟ جالب است که آقای خاکی و آقای 
دلخواه که برای اجرای آن جایزه هم گرفته اند، هر دو این نمایش 
را دیده اند. برای آقای دلخواه، کاری که من در دراماتورژی این اثر 
کرده بودم، خیلی جالب بود. باعث افتخارم بود که این فرم و فضا 

را که ما ایجاد کرده بودیم هر دو استاد دوست داشتند. 
 تهیه کنندگی آقای مجیدی در این نمایش چطور 

اتفاق افتاد؟  او پیش از این در تئاتر سابقه این کار را ندارد.
من به واسطه آشنایی که با او داشتم، به او گفتم می خواهم چنین 
نمایشی را کار کنم و ایشان هم لطف کرد و گفت من همه جوره 
پشت ات هستم. آقای مجیدی انسان بسیار شریفی است. او این 
دغدغه را همیشه داشت که بتواند به شکلی از تئاتر حمایت کند 
و این لطف و بزرگی شامل حال من شد. او در کنفرانس خبری 
هم اعلام کرد که چون بچه های تئاتر با مسائل اندیشگانی و وجوه 
دراماتیک متن ها آشنایی دارند و خودش هم از تئاتر شروع کرده، 

دوست داشته ادای دینی به تئاتر داشته باشد.
آقای مجیدی فقط سرمایه گذاری کرد یا وظایف 

دیگر تهیه کنندگی را هم به عهده داشت؟
نه، همه جوره پشت کار ایستاد و هرکاری که باید انجام داد.

یادگفت وگو

جشنواره

سینمای ایران

 مریل استریپ جایزه اش را از ژولیت 
بینوش گرفت 

همزمان با افتتاح جشنواره فیلم »کن«، »مریل استریپ« پس 
از تشــویق 2دقیقه ای حاضران، نخل طــلای افتخاری خود را 
گرفت.»ورایتی« نوشت، این هنرپیشه 74 ساله اسکار چنان غرق 
در احساسات شد که ابتدا وانمود کرد که از صحنه خارج می شود. 
ژولیت بینوش، ستاره فرانسوی این جایزه را درحالی به استریپ 
اهدا کرد که پس از یادآوری بسیاری از نقش آفرینی های محبوب 
این هنرپیشه از »استریپ« به عنوان یک »گنجینه بین المللی« 
یاد کرد.استریپ در سخنرانی خود از جشنواره »کن« به خاطر 
استقبال از او پس از ۳5 سال تشکر کرد، چراکه آخرین حضور 
او به فیلم »فریادی در تاریکی«)فرشــتگان شیطانی( در سال 
1989 بازمی گردد.بــه این ترتیب »مریل اســتریپ« به جمع 
چهره های برجســته ای همچون »فرانســیس فورد کاپولا«، 
»جورج میلر« و »کوین کاســتنر« می پیونــدد که با فیلم های 
مگالوپولیس«، »فیوریوسا: حماسه مکس دیوانه« و »افق: یک 
حماسه آمریکایی« در  این رویداد 12 روزه شرکت دارند. علاوه بر 
این »جورج لوکاس« نیز در شب اختتامیه، نخل طلای افتخاری 
را دریافت خواهد کرد. »استریپ« به عنوان یک بازیگر پرکار در 
طول تقریباً 5دهه فعالیت حرفه ای خود موفق به دریافت 21 بار 

نامزدی اسکار شده است.

تقدیر خزاعی از امینی
رئیس سازمان ســینمایی با تقدیر از مجتبی امینی، دبیر 
سابق جشــنواره فیلم فجر گفت:در ســال 1401 در اوج 
ناآرامی های کشور با روی باز این مسئولیت خطیر را پذیرفت 

و مردانه پای کار آمد.
 اگر هرکس دیگری جای آقای امینی بود و به ماهیت کاری 
که در پیش داشته است، باور نداشت، قطعا حاضر نمی شد 
مسئولیت بزرگ دبیری جشنواره فیلم فجر را در آن شرایط 

بحرانی بپذیرد.
به گزارش اداره کل روابط عمومی سازمان سینمایی ، محمد 
خزاعی، رئیس سازمان ســینمایی در ابتدای این نشست 
ضمن تقدیر از زحمات و تلاش هــای مجتبی امینی، دبیر 
2دوره قبل جشنواره بین المللی فیلم فجر گفت: آقای امینی 
2سال پی در پی و در شرایط سخت حوزه فرهنگ و سینما با 
از خود گذشتگی، دبیری جشنواره فیلم فجر را عهده دار شد 

و به خوبی آن را مدیریت کرد.
خزاعی افزود: آقای امینی با روحیه جهادی، مســئولیت را 
پذیرفت و انصافا جشــنواره های آبرومند و بســیار خوبی را 
برگزار کرد. وی در بخش دیگری از ســخنانش با اشــاره به 
اهمیت اولویت دهی به دغدغه ها و مطالبات فرهنگی کشور 
گفت: رویکرد اصلی تولید ، اعــم از تولید فیلم و محصولات 
مکتوب باید به سمت ایران فرهنگی واقعی رود. تمام تلاش ما 
باید منجر به این مهم شود که چهره واقعی از فرهنگ ایران را 
به جهانیان نشان دهیم. ایران فرهنگی، هویت و اعتبارش را از 

مردم پرافتخار این سرزمین می گیرد و مانا می شود. 

سینما نیاز به تنوع ژانر دارد
ابراهیم وحیدزاده، کارگردان:مهم ترین معضل ســینمای امروز ما این اســت که تنها در یکــی دو ژانر معدود 
فیلم تولید می شود. سینما نیاز به تنوع ژانر دارد. متأسفانه در سینمای ایران بسیاری از ژانرها مثل وحشت، 

پلیسی، معمایی، تاریخی، علمی و... رسماً فراموش شده اند. ٫ سینما پرس

برخی از سینماگران ما معلوم نیست کدام اجتماع را روایت می کنند
سیدمحمد حسینی ،مدیر گروه فیلم و سریال روایت فتح، عضو شورای پروانه ساخت و مدیر انجمن سینمای 
انقلاب و دفاع مقدس:من نمی دانم برخی ســینماگران ما کدام اجتمــاع را روایت می کنند. این چه اجتماعی 

است که پدر از اراده، مادر از عطوفت و مهر، برادر از غیرت و خواهر از وقار و حیا خالی است؟  ٫ ایلنا 

صفحه آرا: محمدرضا محمدی تاش

»بامداد خمار« نوشته فتانه حاج سیدجوادی از رمان های 
عامه پســند دهه 70 بود که به خصوص در میان نوجوانان 
خوانندگان زیادی داشت. برخلاف قابلیت های زیاد رمان 
برای تبدیل به سریال یا فیلم، این اتفاق اما نیفتاد تا دهه90 

که بعد از چیزی حدود 25سال، ساخت سریالی براساس 
این رمان شروع شد، اما ساخت سریال ظاهرا به اندازه خود 

رمان پرماجراست.
ســال97 خبرهایی از ساخت ســریال بامداد خمار به 
کارگردانی حسن فتحی منتشر شد. بعد از چند روز فتحی 
که در آن زمان به تازگی پخش سریال شهرزاد را پشت سر 
گذاشته بود، اعلام کرد این اخبار صحت ندارد و او پیشنهاد 
کارگردانی این سریال را بررسی و بعد هم رد کرده است و 

همراه نغمه ثمینی در حال نگارش فیلمنامه ای براساس 
رمان »کنتس سلما« نوشته فریده گلبو است.

2ســال بعد و زمانی که کیانوش عیاری همچنان درگیر 
ســریال 87متر بود، تصمیم گرفت براساس بامداد خمار 
سریالی بسازد. او ظاهرا تا مراحلی هم پیش رفت و حتی در 
جاهایی عنوان شد برای این سریال قرارداد هم بسته است؛ 
اما درنهایت پروژه به جایی نرسید. اما این پایان ماجرای 

»بامداد خمار« نبود.

این بار نرگس آبیاردوباره بامداد خمار

تیرماه ســال1374 یکی از مهم ترین اتفاقــات چاپ و توزیع 
ادبیات مردمی به وقوع پیوســت. نخستین رمان فتانه 
حاج سیدجوادی با عنوان »بامداد خمار« از سوی 
انتشارات البرز در 2000نســخه به بازار کتاب  
آمد. به فاصله 9 ماه کتاب به چاپ نهم رســید. 
در چاپ نهم ناشر 20هزار نسخه از کتاب را به 
بازار فرستاد؛ ولی این تازه آغاز ماجرا بود. کتاب 
تا پاییز سال81 به متوسط تیراژ 10هزار نسخه 
و چاپ سی ویکم رسید و بازار کتاب ایران را 
متحول کرد. »بامداد خمار« پرفروش ترین 

رمان فارسی دهه 70 بود.
تحولی که با انتشار بامداد خمار به وقوع 

پیوست چند پیامد داشــت. پیامد اول آن رفع اتهام بازاری و 
ســخیف و مبتذل بودن از آثار مردمی بود. به عبارت دیگر با 
استقبال چشمگیری که از این کتاب شد، بسیاری از نشریات 
حتی نشریات روشنفکری به تحلیل اینگونه کتاب ها روی آوردند. 
از سوی دیگر انتشار کتاب های عامه پســند از سوی ناشران، 
نوعی کار غیرفرهنگی تلقی نشد و باعث گسترش فعالیت آنان و 

افزایش تعداد ناشران اینگونه کتاب ها شد.
همچنین چرخه عرضه و تقاضای کتاب در شهرستان ها بهبود 
یافت و همگان به اهمیت بازار کتاب شهرســتان ها بیشــتر 
پی بردند. از دیگر ثمرات انتشــار موفق بامداد خمار افزایش 
چشمگیر نویسندگان زن در بازار کتاب بود. حالا دیگر می توان 
انتشاراتی های مشخصی چون البرز، زریاب، علم و شادان را مثال 

آورد که به طور دقیق و مســتمر به انتشار کتاب های داستانی 
عامه پسند روی آورده اند؛ به طور مثال انتشارات شادان با تمرکز 
بیشتر بر انتشــار رمان های مردمی با ایجاد سایت اینترنتی و 
انتشار یک خبرنامه  با عنوان »دفترک« با علاقه مندان کتاب های 

داستانی مردمی ارتباط دارد.
بامداد خمار همچنین باعث شد که بسیاری از نشریات خانوادگی 
و جدول به چاپ پاورقی روی بیاورند و نویسندگانی چون امیر 
عشــیری و ر.اعتمادی پاورقی ها و داستان های تازه ای عرضه 

کنند و حتی برخی کتاب های قدیمی خود را تجدید چاپ کنند.
در حال حاضر بازار کتاب ایران به طور شاخص دارای ناشران معین 
و پرکاری است که کتاب های داســتانی مطابق سلیقه عمومی 

منتشر می کنند.

تا ۳ نشه بازی نشه
پژمان جمشیدی و سام درخشانی با »تگزاس۳« به سینما می آیند

نوید پورفرج نقش 
رحیم نجار را بازی 

می کند

ترلان پروانه بازیگر 
نقش محبوبه است

نرگس آبیار پس از کارگردانی سریال 
»سووشون«، »بامداد خمار« را می سازد

شقایق عرفی نژادگزارش
روزنامه نگار

علت موفقیت »تگزاس«ها به روایت کارگردان
مســعود اطیابی در گفت و گویی که پیش از این با همشهری داشت، گفته بود: »شاید 
یک دلیل موفقیت »تگزاس« 1 و 2 و بقیه کمدی ها این بود که در این فیلم ها قرار نبود 
از موضع بالا و به عنوان دانای کل، مضمون و محتوایی به مردم تحمیل شود . البته این 
به معنای بی محتوا بودن کمدی ها نیست ؛ مثلا در »تگزاس« نقدی بر شیوه مهاجرت دارد 
یا »تگزاس2« بحث ازدواج در سنین بالاتر را به عنوان یک حق انسانی مطرح می کند؛ 

حقی که خیلی ها آن را نادیده می گیرند و ما به شکل طنز مطرحش کردیم .«

مکث


